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Referat

Møde i Lokal Trepart - Det Sydfynske Øhav den 3. juni 2025 

1. Siden sidst
Der var afbud fra Ærøs politiske repræsentanter 

Staten har afsat en pulje på 190,1 mio. kr. i 2025 – 2027 til ekstra-
ordinært opkøb af arealer, der ikke er dækket af de eksisterende 
støtteordninger. Midlerne skal gå til at støtte gennem- førslen af hel-
hedsprojekter. Treparten ønskede, at hver kommune kom med for-
slag til projek- ter, der vil kunne søge midler fra puljen. Der skal ind-
stilles projekter senest d. 15. august 2025. 

2. Status på kvælstofindsats, lavbundsindsats og arealfor-
brug

PT er der projekter, der leverer 89 % af kvælstofreduktion ved udtag-
ning af 14 % af arealet. 

Torben Povlsen lagde vægt på, at det fulde potentiale for vådområder, 
minivådområder, lav- bund, mv. skulle belyses mhp. at indgå i planen. 

DN lagde vægt på, at naturpotentialet skulle indgå i omlægningspla-
nen såvel som potentialet for reduktionen af kvælstofudledningen. 

Svendborg, Ærø og Langeland har sammen bestilt en screening af 
fast-track-vådområder. Faa- borg-Midtfyn og Nyborg Kommuner har 
allerede gennemført en analyse. Potentialet for fast- track-vådområ-
der vil indgå i omlægningsplanen. 

Der var en drøftelse af håndteringen af Stenstrup Issø. Det blev be-
sluttet, at projektet ikke skulle indgå i omlægningsplanen på nuvæ-
rende tidspunkt pga. råstofreservationen. 

3. Resultat af lodsejermøder
Resultatet blev taget til efterretning. 

Miljø og Teknik 
Klima Natur og Miljø  
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Svendborg Kommune og Naturstyrelsen vil starte en dialog vedr. 
strandenge og overdrev. 
 

4. Status på minivådområder 
Potentialet for minivådområder blev henvist til omlægningsplanen. 
 

5. Udkast til omlægningsplan 
Der var et ønske om at kvalificere arealforbruget af de enkelte projek-
ter, herunder særligt på- virkning af arealer der allerede er taget ud af 
drift. 
 
Der var et ønske om at man i projekter om drikkevandsbeskyttelse 
var præcise på, hvorvidt der er tale om 20-års vandindvendingsom-
råder eller 50 års vandindvendingsområder. 
 
Der var et ønske om at kvalificere de enkelte projekter, herunder vur-
dere synergi især med biodiversitetseffekt og drikkevandsbeskyttelse 
udover kvælstof- og kulstofreduktion af arealer, der allerede er taget 
ud af drift. 
 
Alle nuværende projekter blev henvist til omlægningsplanen. 
 

 
6. Politisk behandling af omlægningsplanen 

 Formalia 
 Tidsplan 
 Offentliggørelse 

Der laves et brev til alle lodsejere med projekter i omlægningsplanen 
forud for at omlægnings- planen offentliggøres. Brevet udarbejdes i 
udkastformat fra KL og tilpasses lokalt. 
Treparten vil gerne holde et informationsmøde for berørte lodsejere. 

Flere kommuner har temadrøftelser umiddelbart efter sommerferien. 

7. DN Langeland: Alternativt forslag 
Forslaget blev gennemgået og skal kvalificeres af Langeland Kommune 
mhp. at indgå i omlægningsplanen. 
 

8. Eventuelt 
 


